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ZÁJEZD NA OSTRAVSKO 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tak jako každoročně uspořádala obec i letos 
zájezd pro občany za poznáním. Tentokráte byl náš cíl 
„Svět techniky, oblast Dolní Vítkovice“, termín – 
sobota 15. září. 

Vzhledem k tomu, že se areál otevírá až v 10:00, 
byl stanoven odjezd autobusu na pohodových 8 hodin. 
Dnes musím s potěšením konstatovat, že termín byl 
super. Tento den byla totiž v nedalekém Mošnově 
atraktivní letecká přehlídka a díky tomu byl areál 
Dolních Vítkovic, který denně navštíví více než 1000 
lidí, prakticky liduprázdný. S nadsázkou by se dalo říct, 
že snad každý druhý člověk, kterého jsem potkal, byl 
hrobičan. Po příjezdu se před námi otevřel obrovský 
prostor rozsáhlého průmyslového areálu Vítkovických 
železáren, které jsou národní kulturní památkou. 

V prosinci 2008 se Dolní oblast Vítkovic, 
jako jedna ze čtyř českých památek, 
dostala na vznikající seznam Evropského 
kulturního dědictví.  

První naše kroky vedly do infor-
mačního centra, kde jsme zjišťovali, jak 
fungují místní zábavná centra, jaké 
prohlídky můžeme navštívit a z čeho se 
skládají. Většina z nás, kteří nemají strach 
z výšek, si vybrala naučnou a vyhlídkovou 
trasu, prohlídku vysoké pece č.1, kde 
v  roce 2015 byla na vrcholu této pece 
postavena multifunkční nástavba (rozhled-
na, bar, kavárna) nazvaná Bolt Tower. 
Historie této pece sahá do roku 1871, kdy 
na místě, kde dnes vysoká pec č. 1 stojí, 
byla zapálena první vysoká pec skotského 
typu,  která  fungovala  až  do  roku 1902. 
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Po té byla vystavěna nová, výkonnější pec a v letech 1910- 1911 byl do ní zaveden šikmý výtah poháněný parním 
strojem. Konečnou podobu získala pec č. 1 po generální opravě v roce 1988, kdy patřila k nejmodernějším v Evropě 
a při maximálním výkonu byla schopna vyrobit až 300.000 t železa. Poslední tavba byla 27. září 1998. Z kapacitních 
důvodů jsme se museli rozdělit na dvě skupiny, 
nasadili helmy a prohlídka mohla začít. Naučný okruh 
začal u jeřábové dráhy a pak pokračoval výjezdem na  
pec panoramatickým skipovým výtahem po dráze, 
kde se původně navážela vsázka do pece. Bylo nám 
ukázáno místo, kde se vsázka vsypávala do pece, 
byl nám prezentován proces tavby železa na plošině, 
kde jsme byli ve výšce 45 m. Pak jsme pokračovali 
po schodech (někdo jel výtahem) na vyhlídkovou věž 
na vrcholu pece ve výšce 60 m. Komu i to bylo málo, 
tak se ještě prošel na vrchol multifunkční nástavby 
Bolt Tower, která měří 77,7 m a stálo to za to. Srdíčko 
bušilo vzrušením, ale výhled na všechny světové 
strany byl překrásný. Nejen na samotnou Ostravu, 
ale také okolí, panorama Beskyd… Prohlídka se blížila 
ke konci. Dolů jsem již sestupoval po schodech (více 
než 250 schodů). Navštívili jsme i místo odpichu vysoké pece včetně vnitřního prostoru, viděli jsme, kudy cestovala 
struska i samotné železo, oděvy tavičů i jejich boty s „dřevěnou podrážkou“. Prohlídka trvala skoro 2 hodiny a každému 

bych jí doporučil. Byl to pro mě nezapo-
menutelný zážitek a opět jsem se přesvědčil, jak 
naši předci byli úžasní, přemýšliví a pracovití. 

Z dalších staveb na mně nejvíce zapůsobil 
plynojem o obsahu 50.000 m3, který byl 
postaven skoro před 100 lety za 14 měsíců 
a zahájil provoz 27. 1. 1924.  Parametry plyno-
jemu jsou gigantické, jeho stavba a fungování 
skoro před 100 lety jsou pro mě nepochopitelné. 
Je to obrovská válcová nádrž o průměru 71,7 m, 
do které se zasouval pohyblivý „zvon“ o prů-
měru 70 m, hmotnosti 800 t, zakončený 
vrchlíkem. Celková výška zvonu včetně 
vrchlíku je 18,5 m. Meziprostor byl vyplněn 
vodním sloupcem, který tvořil těsnění proti 
úniku plynu. Opláštění je z plechu 10 – 32 mm, 
které byly vzájemně nýtovány, aby byla 

zajištěna vodotěsnost. Po ukončení provozu se dlouho nevědělo co s tak obrovskou stavbou, ale nakonec se našlo řešení. 
Podle návrhu architekta Pleskota byl zvednut zvon, který byl zaklesnutý na 32 provirozních podporách 1,5 m 
nad podlahou plynojemu, o skoro 15 m a do spodní části vnitřního prostoru byla umístěna vestavba zahrnující 
konferenční sály, foyer, šatnu, galerii a v prvním patře 
velkokapacitní sál pro 1.500 návštěvníků (Multifukční aula 
Gong).  

Někteří účastníci zájezdu (hlavně ti s dětmi) navštívili 
také zábavně naučná centra, a to především „Malý svět 
techniky“, který byl vybudován a otevřen v roce 2012 ze VI. 
energetické ústředny s návazností na technické tradice regionu. 
Kdo měl ještě čas, tak se byl podívat a vydovádět do moderního 
„Velkého světa techniky“, který je v provozu od roku 2014. 
Obsahuje 4 stálé expozice – Dětský svět, Svět Civilizace, Svět 
vědy a objevů a Svět přírody. Všechno se to ovšem za jeden den 
nedalo zvládnout a už jsem slyšel některé účastníky zájezdu, 
že se do Dolních Vítkovic podívají znovu. 

Myslím si, že zájezd byl velmi poučný, zajímavý, 
zábavný, ale hlavně nám ukázal kus historie Vítkovických 
železáren. Doufám, že se zájezd líbil a příští rok se zase někam 
podíváme.  
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UKONČENÍ SEZONY NA DUBÍČKU 
 

Počasí v letošním roce přešlo plynule z léta 
do „babího léta“, a tak nepanovala obava, že by 
se na Dubíčku nenašel termín na ukončení 
sezony. Padlo rozhodnutí uspořádat ho v sobotu 
13. října, i když 20. října zde proběhne Pojezdová 
soutěž dětí našeho okrsku. Protože obava o počasí 
nebyla na místě, tak pořadatelé čekali bohatou 
účast. Začínalo se již v šestnáct hodin, aby si 
všichni užili dostatečně sluníčka a mohli sebou 
vzít i své ratolesti. Vařené maso bylo snědeno 
během krátké chvilky, a byl čas popovídat se 
svými sousedy a zkrátit dobu čekání na to 
„pečené“, které mezi tím dopékala kuchařka 
v domově. Mnozí z příchozích donesli okoštovat 

čerstvě vypálenou slivovici z letošní bohaté úrody trnek. 
Ostatní se chválili kolik toho kvasu mají v bečkách, a kdy 
dojde i na ně řada v pálenici. Děti využily pěkného počasí 
a na blízkém hřišti hrály fotbal. Účast překročila očekávání 
a tak se pořadatelé měli co ohánět. Po pečeném se zelím 
se začala rozdávat polévka, o kterou byl tradičně velký 
zájem, takže kotel za chvilku zel prázdnotou. Bylo vydáno 
víc, jak 170 porcí jídla, čímž byl loňský rekord překonán. 
Družná zábava pokračovala až do pozdních večerních 
hodin. Patří se poděkovat všem, kteří se o tak zdařilou akci 
postarali a těšit se na příští družné setkání.    
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TRADIČNÍ MŠE NA HROBICÍCH 
 

V neděli 16. září se při příležitosti pouti na Hrobicích 
uskutečnila mše u kaple Panny Marie Sedmibolestné, kterou sloužil 
P. Mgr. Emil Matůšů, SDB. Jako každý rok, tak i letos 
za doprovodu dechové hudby. Přestože jsou pořadatelé připraveni 
čelit v zářiovém čase i horšímu počasí, čeká se s napětím, co obloha 
připraví. Avšak jak letos přišlo léto nečekaně brzy, tak také 
vydrželo nečekaně dlouho. Kapli v tuto neděli zalil sluneční svit, 
a jak se tedy konstatuje každoročně „počasí nám opět přálo“. 

V tomto roce byla však mše tak trochu „jiná“. Vzhled kaple 
doznal změn v podobě nového schodiště. Více se dočtete níže.    
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

NOVÉ SCHODY U KAPLE 
 

V letošním roce 2018 přistoupil obecní úřad 
k rekonstrukci schodiště před místní kaplí. Tu si vyžádal 
žalostný  stavebně - technický stav. Schodiště se začínalo 
drolit a v některých částech hrozilo ujetí schodnice přímo 
pod kroky věřících. „Zub času“ si již vybral svou daň. 
Při bližší prohlídce bylo víceméně jasné, že musí dojít 
ne k pouhé opravě schodiště, ale k úplné rekonstrukci. 
Ta započala v jarních měsících, aby se vše stihlo 
dokončit do září.  

Došlo k úplnému odstranění stávajícího schodiště 
a zbudování nových základů. Výroby schodnic se ujalo 
Kamenosochařství Dione z Dolní Lhoty. Schodnice jsou 
vyrobeny z žulových kvádrů nařezaných na potřebné 
velikosti s protiskluzovou úpravou. Montáž samotného 
schodiště probíhala po jednom schodu, který se musel vždy osadit, zdilatovat, zabetonovat, práce na dalším schodu mohly 

probíhat zase až po zatvrdnutí. Práce byly tedy zdlouhavé, 
ale to hlavně díky konstrukčním požadavkům.  

Při projektování došlo k úpravě vzhledu schodiště, 
které přišlo o jeden schod. Díky tomu došlo nejen ke snížení 
nákladů na vybudování, ale také ke zvětšení plochy horního 
schodu. 

Celková investice do rekonstrukce činila 400 544,- Kč. 
V této částce jsou obsaženy veškeré přípravné i průběžné 
práce, dovoz i odvoz materiálů a betonu, výroba a montáž 
samotného schodiště. Řeklo by se „jen obyčejné schody“, 
avšak činností kolem bylo poměrně hodně a kvalita schodiště 
by měla být vysoká. Neměly by ho narušovat povětrnostní 
vlivy a s nadsázkou lze říci, že zde bude stát „navěky“.  
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SPORTOVNÍ SEZONA 2018 SKONČILA 
 

Jako každoročně jsme sezónu začali přípravami našich 
nejmenších svěřenců v měsíci dubnu, aby stihli přípravu 
do první pohárové soutěže, která se konala 5.5. ve Slušovicích 
a zároveň zahájila nový ročník Grand prix 11. okrsku. Družstva 
našich žáků byla připravena i s novými tvářemi dobře, bohužel 
nám selhala zapůjčená technika a tak naše družstva žáků vyšla 
naprázdno, pohárové umístnění však zachránili muži nad 35 let 
3. místem. 

První kolo v požárním sportu, které proběhlo 26.5., hostila 
Neubuz. Okrskové soutěže se zúčastnily družstva ml. a st. žáků 
i  mužů. V hasičském klání se nám vedlo docela dobře. 
Nejrychlejší útoky jak mladších tak starších žáků nám po hor-
ších štafetách zajistily druhá místa. Muži skončili s novými 
tvářemi  na pěkném 4. místě. 

Další soutěží byla pohárovka v Zádveřicích, které jsme 
se zúčastnili i v minulých letech s družstvy žáků. Ve velké 
konkurenci naše družstva předvedly dobré výkony, na pohárová 
místa to ovšem nestačilo. 16.6. jsme vyrazili na pohárovou soutěž 
v Želechovicích, kde naši starší žáci vyhráli 1. místo. 

O víkendu 22. - 24.6. proběhl ve spolupráci s okrskem 
Lukovského podhradí tábor mladých hasičů v rekreačním 
středisku Revika ve Vizovicích, kde byly připraveny různé hry 
a dovednostní soutěže, žáci si víkendový pobyt moc užili. 

V sobotu 30.6. se uskutečnila pohárovka na Veselé, našim 
žákům se na této soutěži vůbec nedařilo, proto pohárová místa 
musely zachránit naše ženy, které zapojily do svého družstva 
nové členky z řad naší mládeže, a muži nad 35 let druhými místy. 

Hned další sobotu 6.7. proběhla tradiční pohárová soutěž 
u nás na Dubíčku, letos i za účasti našich kamarádů z Hrobic 
u Pardubic. Soutěž začala útoky žáků, kterých bylo celkem 19, 
tudíž konkurence byla opět velká, mladší i starší obsadili pěkné 
3. místa. Soutěž dále pokračovala útoky dospělých, kde zvítězily 
Hrobice u Pardubic časem 14,06, naši muži po chybách obsadili 
8. místo, muži nad 35 let vybojovali 3. místo a omlazené ženy 
nám udělaly velkou radost 2. místem. 

Na sobotu 4.8. bylo pro naše členy a přátele připraveno 
grilování se stanováním na Dubíčku, zpestřené o dálkovou 
dopravu vody naší PS8 na Čertí kopyto. 

11. srpna na Březové předvedli na pohárové soutěži své 
síly muži a ženy v kategorii „nad 35 let“ a získali 1. a 3. místo. 

1. září proběhla pohárová soutěž v Neubuzi, žákům se zde moc nedařilo, muži měli také smůlu, a tak opět zazářili 
muži nad 35 let 1. místem a ženy braly 3. místo. Tato soutěž byla poslední v bodování Grand prix a znamenala pro nás, 
že mladší žáci obsadili konečné 3. místo a starší skončili sedmí. 

8. září jsme se zúčastnili pohárovky v Ludkovicich. Zde opět 
ve velké konkurenci naše družstva žáků zabojovala, mladší obsadili 
3. místo, starší bohužel po úžasném rozběhu kvůli prasklé hadici 
nedokončili. Den dále pokračoval sportovním odpolednem na hřišti 
za školkou, kde jsme společně za hojné účasti ukončili sezonu. 

Je vidět, že o hasičský sport je stále větší zájem o čem svědčí také 
velké účasti družstev na všech soutěžích, kterých jsme se zúčastnili.  

Na závěr bych chtěl poděkovat všem hasičům a hasičkám 
za vzornou reprezentaci naši obce, vedoucím mládeže J. Šimečkovi 
a J. Červenkové za přípravu našich mladých hasičů a také OÚ Hrobice 
za podporu v naší práci.  

Červa - velitel 
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KOMUNITNÍ PLÁNOVÁNÍ SOCIÁLNÍCH 
SLUŽEB NA VIZOVICKU A SLUŠOVICKU 

 
Je za námi první půlrok realizace projektu Podpora procesu komunitního plánování sociálních služeb na Vizovicku 

a Slušovicku, který je financován z OP Zaměstnanost. Tento projekt realizuje MAS Vizovicko a Slušovicko a město 
Vizovice je jeho partnerem. 

 
V prvních měsících realizace projektu byly zpracovány 

3 dokumenty, které stanovují principy procesu komunitního plánování 
sociálních služeb na území ORP Vizovice. Jedná se o Základní listinu 
KPSS (vymezuje pravidla, kterými se proces KPSS na daném území 
bude řídit), jednací řád pracovních skupin a jednací řád řídící skupiny 
(stanovují pravidla, kterými se PS a ŘS budou řídit).  

 
Účastníci projektu, dle jejich zájmu, byli nanominování do řídící skupiny a pracovních skupin. Řídící 

skupina byla stanovena na počátku realizace projektu, a to na principu triády, bude zde zastoupená skupina uživatelů, 
poskytovatelů a zadavatelů sociálních služeb. Pracovní skupiny byly rozděleny na seniory a zdravotně postižené, rodiny 
s dětmi a osoby ohrožené sociálním vyloučením. 

 
Proběhla první část revize platného komunitního plánu rozvoje sociálních služeb ORP Vizovice. Tuto revizi 

provedly pracovní skupiny a řídící skupina. Dosavadní komunitní plán byl podroben zkoumání v rámci jednání 
jednotlivých pracovních skupin; došlo ke zmapování, kolik z plánovaných aktivit bylo uskutečněno. Každá pracovní 
skupina vypracovala pracovní verzi vyhodnocení komunitního plánu pro svou cílovou skupinu. Tyto pracovní verze byly 
představeny řídící skupině, která provedla připomínkování a doplnění. 

 
Uskutečnilo se také veřejné setkání a 1 vzdělávací seminář. 

První veřejné setkání se uskutečnilo dne 28.2.2018 v Kavárně 
kulturního domu ve Vizovicích. Cílem prvního setkání bylo 
seznámit širokou veřejnost se záměrem projektu, ale také 
s významem a smyslem komunitního plánování. Účastníci setkání 
také hlasovali o nejlepší Logo komunitního plánování sociálních 
služeb. Do výtvarné soutěže se zapojili žáci ze ZŠ Veselá a ZŠ 
Všemina. Nejlepší logo bylo oceněno poukazem do multikina 
GOLDEN APPLE CINEMA ve Zlíně. Výherkyně byly 2, protože 
na vítězném logu pracovaly společně. Logo KPSS: 
 

 
Dne 7.6.2018 se uskutečnil první vzdělávací seminář. Tématem semináře byly Principy a cíle komunitního 

plánování. Pro účastníky semináře byla připravena detailní prezentace a studijní opora. Absolventi obdrželi osvědčení 
o absolvování semináře. 

 
V následujících měsících nás čeká dokončení revize 

stávajícího komunitního plánu a analýza sociální situace 
v ORP Vizovice. Více informací naleznete na stránkách 

http://www.masvas.cz/komunitni-planovani-socialnich-
sluzeb/.  

 
 

Ing. Marie Ponížilová, MAS Vizovicko a Slušovicko 
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Pozvánka 
 

Při příležitosti 100 let 
založení České republiky 

proběhne v naší obci 
odhalení památníku 

padlých občanů Hrobic 
v 1. světové válce. 

 
K tématu těchto událostí proběhne 

také zajímavý doprovodný program. 

 

Přijměte prosím pozvání 

na tuto vyjímečnou událost. 

 



  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   
 
 

 
   
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 

    
 
 
 

přednáška spisovatelky 
a lektorky Bc. Dany Šimkové 
 

…. o tom, jak se postupně utvářely 

naše dějiny, aby daly podnět 

ke vzniku Republiky, jak obtížná byla 

situace našeho národa v 19. století 

a kde se v nás vzala ta touha 

po samostatnosti …. 
 

17:00 

památníku požehná farář 
p. Mgr. Emil Matůšů, SDB 

 

14:00 

 

účast přislíbil ředitel 
Státního okresního  
archívu Zlín  
Mgr. David Valůšek 
 

14:00 

Ohňostroj u „BIA“    19:00 

položení smutečního věnce 
 

14:00 

PROGRAM OSLAV: 

program oslav bude doprovázet 
dechová hudba TRNKOVJANKA 



 
 

POHLED DO HISTORIE NAŠÍ OBCE 
 
 

1931 
Pohyb obyv., Počasí 
V tomto roce narozaných dětí bylo 14. Zemřeli 4. V tomto roce zemřel Josef Vičík, nar. r. 1933. Měl tedy 98 let. 
Pamatoval robotu a rád o ní vyprávěl. Zdráv byl až do tak vysokého stáří, náruživý kuřák. Počasí tohoto roku převahou 
suché. Značná úroda obilí. 
 

Hosp. poměry, Novostavby, Volby 
Hospodářské poměry se zhoršují. Ceny klesají, mnozí, kterým nestačí živobytí doma, snaží se uchytit u fy Baťa. Pracuje 
jich tam již 38. Nové budovy postavili: Josef Gajdošík na pozemku host. Fr. Gajdošíkové, Cyril Mika a Josef Březík. 
Volby do obcí byly zrušeny pro formální nedostatky. 
 

1932 
Pohyb ob. Volby 
V roce 1932 nar. se 13 dětí, zemřelo.... Při volbách obecního zastupitelstva podány 2 kandidátky: lidová a čsl. social. 
Lidová získala 8 členů a čsl. str. soc.4. Proti nim podány ale námitky u okr. úřadu v Holešově jímž vyhověno. Nové volby 
konány dne dubna 1932. Získala strana čsl. soc. 8 členů a str. lidová 4 členy. Zvoleni byli za str. čsl. soc. : Čuřík Frant. 
starostou, Holík Alois a Josef Hanák, radními, Vinklárek Cyril, Slováček Karel, Přívara Frant., Gajdošík Ludvík 
a Slováček Alois členy výboru. Za stranu lidovou: Ed. Grégr, náměstkem, Josef Dujka, Alois Košárek a Josef Dujka členy 
výboru. 
 

Míst. šk. rada Novostavby Požár 
Místní školní rada složena takto: Cyril Vinklárek, předseda, Alois Košárek, pokladník, Alois Slováček a Alois Holík, 
místopředs. Za učit. Jos. Heloňa, ř. uč. Slováček Karel, Josef Polách a Slováček Alois postavili si nová obytná stavení. 
Po žních vypukl požár v usedlosti Jana Šlahaře v Nových Dvorech. Obytné stavení i hospodářské budovy lehly popelem. 
Škoda hrazena pojištěním. 
 

1933 
Pohyb ob. Parcelace 
V tomto roce se narodilo 12 dětí, zemřelo. Celá řada zdejších občanů měla pronajatu louku v "Janůvkách", jejíž výměra 
činila asi 48 mír. Již v r. 1924 zažádali nájemci pozemkový úřad, aby louka v jejich prospěch byla rozparcelována. Louka 
náležela do lesního katastru a její parcelace měla býti provedena až později. Do stadia provedení dostala se až letos. Péčí 
starosty obce Fr. Čuříka a Josefa Hanáka vykoupena louka z " volné ruky" od majitele, velkostatkáře Fr. Seilerna 
za obnos 63.000 Kč. 
 

Osvětová činnost. Kroužek. Omladina 
Osvětovou činností zabývala se až do r. 1930 hlavně osvětová komise. Nacvičila pravidelně v zimní době div. předst. 
A uspořádala přednášku rázu hospodářského. Jinak působila jen škola, žákovskými představeními 2 až 3 do roku, 
oslavami památných dnů a j. Rovněž dobře působila obecní knihovna se svými 190 svazky četby většinou zábavné, 
ale dobrých autorů. Literatury špatné a tak zv. lehké, nevedoucí k přemýšlení bylo celkem málo. V r. 1929 založen v obci 
Kroužek div. ochotníků. V roce sehrál 3 div. hry, v r.1931 rovněž 3, v r. 1932 2. V tomto roce sehráta hra: Pasekáři, 
Julinčino terno, Zelená garda. Toto poslední na den 28. října. Ve svých schůzích a i veřejně pořádá veřejné proslovy, 
podporuje ob. knihovnu. Má svoje jeviště. Letos založeno Sdružení kat Omladiny. To si pořídilo svoji knihovnu, jeviště 
a pořádá rovněž mezi svým členstvem i veřejně přednášky a div. kusy nacvičuje. 
 

1934 
Povětrnostní poměry Hospodářské poměry 
Rok 1934 měl počasí velmi krásné, že není takového pamětníka. Již březen byl teplý, že všechny práce polní byly klidně 
skončeny. Vadilo však nedostatek dešťů, takže krmiv bylo poměrně málo. Obilí celkem dobře sypalo, bramborů bylo 
hodně. Také vody ve studnách bylo velmi málo. Práce ubývá. Značné procento občanů bylo vyřazeno z práce.  
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Celou zimu byla řada živitelů rodin bez peněžních prostředků. Poměrně snesitelný život mají dělníci zaměstnaní trvale 
u fy Baťa a ani rolníci, od nichž některý člen z rodiny pracuje v továrně. Těm pak, kteří prodávají své produkty, skýtá 
Zlín ještě stálý odběr. Jinak ale nastalo značné zhoršení poměrů, zvláště se cítí všude nedostatek peněz. 
 

Veřejné události Požáry 
Následkem hospodářských poměrů vzniká zájem o veřejné události. Tak značně zvířena hladina veřejného mínění pol. 
vraždami Dolfuse, hlavně krále Alexandra ministra Barthoua. Z podvědomí vystupuje strach z války. Dne 3. června 
vypukl oheň u Jos. Hanáka, jemuž shořelo obytné stavení. Od toho shořelo stavení Al. Juráškovi a chlév Fr. Řezníkové. 
Rovněž stodola Fr. Přívary shořela. Požár daleko viditelný přivábil hojně diváků a řadu has. sborů. Dne 7. října vypukl 
znova požár ve stodole Josefa Hanáčka. 
 

Parcelace louky. Les 
V tomto roce uskutečněna parcelace louky "Janůvky". Obnos 63.000 Kč splacen a louka přidělena. Zásadou bylo, 
aby dostali malorolníci bez stálého zaměstnání a pak dělníci, kteří zaměstnání mají. Rozdělení vyžádalo si ovšem i trochu 
zlé vůle. Péčí obecního zastupitelstva získala obec do svého majetku i 20 ha lesa t.zv. "Sobolici"za obnos 27. 000 Kč. Les 
byl poměrně laciný. 
 

Kulturní podniky 
Z kulturních podniků dlužno zaznamenati divadelní hry provedené Omladinou (K.S.O.). Stržený kříž a Granaty, 
tato uspořádali i přednášku pro své členy: Co učiní kat. mládež pro bezpečnost a obranu státu. Její knihovna má 55 
svazků. Kroužek div. ochotníků provedl divadelní hry: Černí kyrysníci, Na manželské frontě klid. div. kus Maryša, 
rovněž v tomto roce sehraný docílil značného úspěchu. Z přednášek: K. H. Borovský. 
 

Zemřelí. Narození 
Na tuberkulosu zemřela Jarmila Miková ve věku 15 let. Bylo to děvče, které měl každý rád. Narodilo se celkem 12 dětí. 
 

Rok 1935 
Povětrnostní poměry. Hosp. poměry 
I tento rok dlužno zaznamenati jako rok velmi úrodný. Počasí pěkné, sušší. Rekordní výnos medu. V měs. srpnu nastal 
"spadek", takže 1 včelstvo dalo průměrně 35 kg medu. Nezaměstnanost neklesá.  
Ceny něco polevily v důsledku hluboce až nezdravě snížených mezd. 
 

Les. Kult. podn. Zemřelí. Narození. 
Koupě lesa knihovně provedena. Kroužek div. och. sehral: Penzlích postrach tetiček a Radostná událost. Omladina: Štěstí 
není milion, Evropa hoří. Zemřel Kučera z Nových Dvorů ve věku 79 let. Dětí v tomto roce nar. bylo: 
 

Rok 1936 
Zavedení elektriky 
Obec až dosud svítila petrolejem. Cesty v noci bývaly tmavé. Až v tomto roce usnešeno zavedení elektr. světla v obci. 
Seskupilo se asi 29 zájemců a obecní zastupitelstvo 3.500Kč na světlo veřejné. Celkový náklad činí 46.000Kč a bude 
uhražován t. zv. "bytovou sazbou". Mnozí žádali, aby celý náklad uhradila obec, což však pro finanční nesnáze nebylo 
možno. 
 

Založení has. sboru 
V důsledku vládních nařízení o ochraně civ. obyvatelstva proti let. uvedena v život CPO, jejíž důl. složkou je požární 
družstvo. Jeho vybavení bylo by úkolem obce. Ale finanční nesnáze nebyly by uskutečnily tyto projekty. Umožněno 
to bylo založením Sboru dobrov. hasičů, který ještě v tomto roce postavil si vlastní zbrojnici dobrovolnou prací 
a z příspěvků za obnos 6000Kč. Zvláště členstvo vypjalo svou obětavost do největší míry. 
 

Počasí.  
I rok 1936 byl hospodářsky pro zemědělstvo ucházející. Obilí (zrna) se namlátilo celkem dost. Jen podzim začal deští 
a pršelo, pršelo. Nebylo možno zaset, brambory i řepa se vybíraly z bláta.  
 

Zemřelí a narození 
Zemřely 2 osoby, narodilo se celkem dětí. 
 

Kroužek div. ochotníků sehral v tomto roce úspěšně Langrovu Jízdní hlídku a Zámecké strašidlo. Omladina spol. hru:  
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(toto je pokračování z minulého čísla stany 37 až 43 „Pamětní knihy obce Hrobic", která popisuje události od roku 
1926 do roku 1939. V době 1940 - 1945 bylo psaní kroniky přerušeno a na závěr je napsáno krátké shrnutí válečných 
let. Přepis těchto stránek je doslovný, pouze názvy odstavců jsou v kronice psány na boku za okrajem. V příštím 
zpravodaji budu ve výpisech z kroniky pokračovat - Zdeněk Kužela)  
 



MARKETING CESTOVNÍHO 
RUCHU VIDIEK BEZ HRANÍC 
 

Ve dnech 28. – 29. 6. 2018 se konala exkurze v rámci projektu Vidiek bez hraníc (kód projektu: 304031D043), 
kterou organizovala MAS Vršatec. Šlo už o třetí vzdělávací akci v pořadí, tentokrát zaměřenou na marketing cestovního 
ruchu. Této vzdělávací akce se zúčastnilo 80 zástupců ze 4 místních akčních skupin z Česka i Slovenska, a to MAS 
Vizovicko a Slušovicko, o.p.s., MAS Moravský kras z.s., Miestna akčná skupina Vršatec a OZ Kopaničiarsky región – 
MAS. 

Na úvod jsme se setkali v obci Vršatecké Podhradí v hotelu Vršatec, kde se účastníci ubytovali. Manažerka MAS 
Vršatec Martina Kenderová všechny přivítala a stručně je seznámila s projektem, v rámci kterého se vzdělávací aktivita 
koná. Následně předala slovo paní Elexové, která vystoupila jako první s přednáškou s názvem: Marketing cestovného 
ruchu – marketingový mix, tvorba produktu v cestovnom ruchu. Přednáška zúčastněné uvedla do problematiky 
marketingu v cestovním ruchu a též informovala o tom, jak by se měl marketing v cestovním ruchu aplikovat. Kde začít 
a jak postupovat, aby se lokalita stala pro návštěvníky atraktivní a jak vůbec návštěvníka do území přilákat. Účastníkům 
bylo ukázáno a představeno více ukázek kvalitního marketingu na Slovensku. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Následovala přednáška od pan Szabó na téma: Krajina príbehov : tematický rozvojový program turizmu v regióne 
s využitím potenciálu tradovaných a skutočných historických príbehov. Svým netradičním, inovativním způsobem 
propagace území zaujal účastníky a pro lepší obeznámení se s jeho prací uspořádal i menší soutěž o jeho knihy. 
Marketing území postavil na zajímavých příbězích sepsaných v knihách, na námět kterých se realizovalo už více setkání, 
které do regiónu přilákali návštěvníky z různých koutů Slovenska. Můžeme vzpomenout Paseřácký běh, založený 
na pravdivém příběhu z času pašování zboží přes hranice. Po této přednášce následoval oběd.  

Po obědě vystoupil pan Végh s přednáškou: Moderné produkty cestovného ruchu, který v rámci svého portfolia 
disponuje různými aplikacemi, které umožňují turistovi virtuálně si prohlédnout například i kostel v Levoči, pokud právě 
není tato sakrální památka otevřená a přístupná návštěvníkům Levoče. Tímto způsobem digitalizoval i jiné turisticky 
atraktivní místa a objekty. Vytvořil také aplikace, které hravou a naučnou formou mohou turistu obohatit o nové 
informace. Výhodou je, že aplikace fungují i offline. 

Z přednáškového bloku jsme se vydali do terénu, kde bylo návštěvníkům jako první ukázáno letiště v obci 
Slavnica. Zde nás přivítal představitel obce pan Milan Tichý. Následovala prohlídka sbírky letadel, kde se nachází několik 
zajímavých kousků a též si mohli návštěvníci prohlédnout i hangár letiště Slavnica. Menší zastávkou byla prohlídka 
románského kostelíka Pominovec, kde nás přivítal starosta obce pan Pavel Tichý a zpřístupnil prostory kostela.  

 
 

 
 12 



Odtud jsme se přesunuli do kaštela v Bohnicích. I zde nás přivítal starosta Petr Hajdúch. Dozvěděli jsme se, že kaštel 
je označení pro venkovské sídlo střední a vyšší šlechty na Slovensku a v některých dalších zemích. Zatím, co první 
skupina ochutnávala dobovou kuchyň a dívala se na různé historické tance, které předváděla historická skupina Wagus, 
druhá skupina absolvovala prohlídku Muzea regionu Bílé Karpaty, která v kašteli sídlí. Skupiny se následně vyměnily 
a společně ještě absolvovaly prohlídku kapličky a hrobky, která ke kaštelu patří. Následoval návrat do hotelu, večeře 
a po ní ještě výstup ke zříceninám hradu Vršatec. 

Druhý den, 29.6.2018, po snídani jsme absolvovali prohlídku kláštera ve Skalce nad Váhem. Po odborných 
výkladech se návštěvníci mohli podívat do útrob jeskyně, v které se pravděpodobně zdržoval i sv. Svorad a Benedikt, 
o kterých tradují různé legendy. Po prohlídce nejstaršího poutnického místa jsme navštívili rodinou farmu Gazdovství 
Uhliská v Ternčínské Závadě.  

Celým areálem nás provedl pan Krovina, který návštěvníkům vysvětloval, jak gazdovství funguje, na co se  
zaměřují, jaké jsou jejich přednosti a co plánují do budoucna. Po prohlídce následoval oběd a ukončení vzdělávací akce.  

Vzdělávací akci hodnotíme jako podmětnou a pro účastníky inspirativní. Jak z hlediska odborných přednášek, 
tak i z hlediska ukázek zajímavých míst, atrakcí, památek v cestovním ruchu na území MAS Vršatec. Účastníci měli 
možnost poznat základy marketingu v cestovním ruchu a nahlédnout na moderní a ne úplně běžné prostředky propagace 
území. Jak bylo vzpomínané i vícekrát z úst přednášejících, je dobré nabídnout něco jiné, nebát se být jiný. Což určitě 
platí i o marketingu v cestovním ruchu.  

 

Ing. Pavel Elšík, MAS Vizovicko a Slušovicko 
 
 
 
 
 
 
 
 

NAŠE ŠKOLA – NAŠE RADOST II 
 

Dne 1. 5. 2018 zahájila MAS Vizovicko a Slušovicko realizaci projektu MAP II (místní 
akční plán) s názvem Naše škola – naše radost II, který bude navazovat na projekt MAP I, bude 
financován z OP Výzkum, vývoj a vzdělávání.  

MAP II se má stát produktem spolupráce partnerů v území na Vizovicku a Slušovicku, který stanovuje priority 
a jednotlivé kroky nutné k dosažení cílů vzdělávací politiky v území na základě místní potřebnosti a naléhavosti, 
lokálních přínosů a podloženosti reálnými daty a analýzami z území. Hlavním přínosem tohoto projektu bude budování 
a rozvoj systému komunikace mezi zapojenými aktéry, kteří ovlivňují vzdělávání na území Vizovicka a Slušovicka. 

Cílem projektu je podpora společného plánování a sdílení aktivit v území Vizovicka a Slušovicka a podpořit 
intervence naplánované v místním akčním plánu vedoucí ke zlepšení kvality vzdělávání v mateřských a základních 
školách (i uměleckých) tím, že bude podpořena spolupráce zřizovatelů, škol a ostatních aktérů ve vzdělávání včetně 
organizací neformálního vzdělávání v místě zaměřená zejména na společné plánování, vzdělávání a plánování 
partnerských aktivit po následné společné řešení místně specifických problémů a potřeb vyhodnocování přínosů 
spolupráce. 

Důraz bude při realizaci projektu kladen na podporu pedagogických pracovníků, vč. vedoucích pedagogických 
pracovníků, a to především formou vzdělávání, síťování se zkušenými kolegy a podporou spolupráce škol, vzdělávacích 
a kulturních center, např. knihoven, mimoškolních vzdělávacích center a neziskovými organizacemi, a to v rozvoji 
gramotností a klíčových kompetencí dětí a žáků ohrožených školním neúspěchem. 

Dílčími cíly projektu budou: systémové zlepšení řízení škol prostřednictvím začleňování dlouhodobého místního 
plánování, orientace na inkluzivní vzdělávání, zvyšování čtenářské a matematické (pre)gramotnosti, posilování vztahu 
k přírodě podporou polytechnického vzdělávání, zavádění řešení pro snižování nerovností ve vzdělávání uvnitř škol 
a na území Vizovicka a Slušovicka a zlepšení spolupráce s veřejností a rodiči, zřizovateli a veřejností, zlepšení spolupráce 
v území a využívání místních mimoškolních zdrojů pro rozvoj vzdělávání dětí a žáků.  

 

Ing. Marie Ponížilová, MAS Vizovicko a Slušovicko 
 
 
 
 
 
 
 
 
 13 



 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

14 

ZE  ZÁPISŮ  ZASEDÁNÍ  ZASTUPITELSTVA  OBCE  
 
 

3/2018 - 8.8.2018 
 
K bodu 1 
 
Starosta obce seznámil zastupitele s návrhem zakoupit nový větší kontejner na směsný komunální odpad. 
Jako hlavní důvod uvedl ukončení provozu skládky na Březové. Odpad se bude muset vozit na skládku Suchý Důl 
ve Zlíně, což je podstatně dále než na Březovou a častější doprava by znamenala vyšší náklady pro obecní rozpočet. 
Náš kontejner (stáří cca 30 let) má objem 5 m3 a vyvážíme ho přibližně 1x za měsíc. Kdybychom si pořídili větší 
kontejner o objemu 15 m3, tak bychom za jeden rok ušetřili na dopravě minimálně 15.000,-Kč. Byly navrhnuty 
tři možnosti: 
1. Kontejner na tatru se spodním natahováním 
2. Kontejner modernější s hákovým natahováním 
3. pronajmout si z TS Zlín a následný vývoz s výměnou.  
Zastupitelé se dohodli, že starosta prověří všechny možnosti a na příštím zasedání se k tomuto problému vrátíme. 
ZO vzalo na vědomí. 
 
K bodu 2 
 
ZO projednalo žádost o individuální finanční dar z rozpočtu obce Hrobice na rok 2018 a následně schválení darovací 
smlouvy pro ČSCH ZO Slušovice na pořádání výstavy drobného hospodářského zvířectva. 
Usnesení č. 1/3/2018 - ZO schválilo (8 členů pro) žádost o individuální finanční dar z rozpočtu obce Hrobice 
a následné uzavření darovací smlouvy s ČSCH ZO Slušovice  – 1.000 Kč 
 
K bodu 3 
 
Starosta obce seznámil zastupitele s aktuální situací investičních akcí obce Hrobice.  
V současné chvíli se dokončuje fasáda obecního domu, kterou provádí firma OBBE s.r.o.. Předání hotového díla 
by mělo být ještě tento týden. S prací firmy jsme spokojeni. Při samotné realizaci nastalo několik odchylek 
od projektu, které řeší Dodatek č. 1 (méněpráce – vícepráce).  
Méněpráce: Nebyla zpětně namontována jedna mříž (WC), satelit, TV – anténa, nemusela se provádět revize 
hromosvodu, nebylo realizováno 16m2 lepené tepelné izolace a omítek stropů (perlinka, penetrace, omítka)… 
Vícepráce: Bylo potřeba větší množství lešení než uváděl projekt (montáž, demontáž), dodatečně se zaizoloval sokl 
(140 + 30mm) na levé straně budovy, nově se oplechovaly dva nástřešky u vchodů, protože některé hmoždiny 
nedržely, tak se muselo udělat dodatečné kotvení polystyrenu směsí zdiva a chemie… 
Rozdíl vícepráce – méněpráce = 26.732,98 Kč bez DPH 
Usnesení č. 2/3/2018 - ZO schválilo (8 členů pro) Dodatek č. 1 
 
Další investiční akce se týká opravy schodů před kapličkou. Výměnu schodů provádí firma Roman Dvořák - Dione 
kamenosochařství Dolní Lhota ve spolupráci s obecními zaměstnanci. Dokončení díla by mělo být na začátku září 
2018. 
 
Starosta shrnul dosavadní práci na opravách zídek kolem hlavní silnice. Nechali jsme si udělat „Stanovení přechodné 
úpravy provozu na pozemních komunikacích“, které pro nás udělala fy NVB LINE s.r.o., vyřídila všechna povolení 
(ŘSZK, příspěvková organizace, Krajské ředitelství policie ZK, DI Zlín, MěÚ Vizovice, odbor dopravy a silničního 
hospodářství) a zapůjčila nám veškeré dopravní značení, aby byla zajištěna maximální bezpečnost. Samotné práce již 
dělají zaměstnanci obce. Opravy se doposud daří dle plánu (termín 21.8.2018). Poslední blok oprav by měl být již tuto 
sobotu dokončen. Celkem se opraví tři nejvíce poškozené zídky. 
 
Starosta obce informoval o programu plánovaných oslav 100. výročí vzniku republiky. 
Starosta seznámil zastupitele s plánovaným zateplením MŠ, výměnou kotle, rekuperací a možností čerpání dotací 
na tuto akcí. V současné době se řeší projekt. Další postup bude řešen na některém z budoucích zastupitelstev. 
ZO vzalo na vědomí. 
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K bodu 4 
 
Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí pana Milana Holíka o ukončení spolupráce s obcí, pro kterou pan Milan 
Holík vykonával funkci odborného lesního hospodáře. Pan Holík funkci LH vykonával mnoho let a obec s ním byla 
nadmíru spokojena. Po diskusi bylo navrženo oslovit našeho občana, pana Ing. Jana Štefku, který má požadované 
vzdělání, zda by pro obec vykonával činnost LH a jestli by to časově při svém zaměstnání zvládal.  
ZO vzalo na vědomí. 
 
K bodu 5 
 
ZO projednalo rozpočtové opatření č.2. 
Usnesení č. 3/3/2018 - ZO schválilo (8 členů pro) rozpočtové opatření č.2  (viz. Příloha) 
 
K bodu 6 
 
a) Starosta obce přivítal na zastupitelstvu pana Martina Smetanu, který má ve výpůjčce některé obecní pozemky.  
Pan Martin Smetana žádal vysvětlení pana Milana Štefky ohledně zápisu z jednání zastupitelstva uveřejněného 
ve zpravodaji. Nesouhlasí s postojem zastupitele, že na vypůjčených pozemcích vládne chaos, a že nevyužívá 
pozemky dle smlouvy. Po korektní diskuzi se konstatovalo, že stávající smlouva o výpůjčce se nechá doběhnout 
do konce (31.12.2018) a pak se tyto pozemky nabídnou dosavadnímu vypůjčiteli k pronájmu. Bude vypracována  
nájemní smlouva, která by vstoupila v platnost od 1.1.2019. 
ZO vzalo na vědomí. 
 
b) 
Starosta obce přivítal na zastupitelstvu manželé Červenkovy a dal jim slovo. Manželé Červenkovi vznesli stížnost 
na obecní nájemníky č.p. 92. Jedná se hlavně o rušení nočního klidu, neustálý hluk na obecním pozemku za budovou 
obecního úřadu, nepořádek. Tento problém se stupňoval od doby, kdy nájemníkům byla povolena na obecním 
pozemku za OÚ zahradní činnost (usn.č. 1/5/2017 ze dne 18.9.2017, Domovní řád čl.6). Zastupitel pan Zdeněk Huňa 
dosvědčil, že skutečně v noci ze soboty na neděli (4.-5.8.2018) po 22.hodině zde hrála reprodukovaná hudba, pořádal 
se večírek a docházelo k rušení nočního klidu. Všichni přítomní zastupitelé dnes viděli, že není dodržován DŘ, 
nájemníci si přivlastňují prostor, který má být čistý na parc.č.1, mimo přidělený 5m pás. Nájemníci zde mají umístěny 
věci, které nesouvisí se zahradnickou činností (lednička – nepovolený odběr ze společných prostor, udírna, prázdné 
láhve od alkoholu – více než 20ks, atd.). V této souvislosti bylo také poukázáno na nepořádek, společné prostory 
v domě mají být volné (v 1.patře obuv), sklenice s nedopalky, misky se žrádlem pro kočku, schody a parapet 
neumývány několik týdnů, možná i měsíců.  
 
Zastupitelé shledali objektivnost stížnosti, hrubé porušování DŘ a usnesli se: 
Usnesení č. 4/3/2018 - ZO schválilo (8 členů pro) 
 
1. Do 11.8.2018 odstranit ledničku, udírnu a další věci, které nesouvisí se zahradnickou činností. 
 
2. S okamžitou platností se zakazuje jiná činnost, než je v Domovním řádu (shromažďování, hlasité poslouchání 
hudby, pořádání večírků…) 
 
3. Do 1.10.2018 úplně vyklidit veškeré prostory, které byly určeny k zahradnické činnosti a uvést je do původního 
stavu. 
 
V případě nedodržení těchto podmínek dojde k okamžitému zákazu vstupu. 
 
Pokud i nadále bude docházet k dalšímu porušování Domovního řádu, bude ukončena nájemní smlouva. 
 
 



 

✦ 28.října – Odhalení památníku padlých občanů Hrobic v 1. světové válce 
✦ 1.prosince – Jarmark – Mikroregion Slušovicko 
✦ 8.prosince – Mikulášská diskotéka 
✦ 15.prosince – Valná hromada SDH Hrobice 
✦ 31.prosince – Silvestrovské setkání před obecním  úřadem 

 
 
 
 
 

 
 
 

  
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

   
 
 
 
 
 

HROBICKÝ ZPRAVODAJ  – informační zpravodaj obce Hrobice – vychází nepravidelně - Ročník XVI, číslo 3, ŘÍJEN 2018 
redakce a zpracování: Zdeněk Kužela, Milan Štefka 

tiskne: Zdeněk Hrbáček 
vydal: Obecní úřad Hrobice ve spolupráci s kulturně - školskou komisí. 

kontakt:  Obecní úřad Hrobice, Hrobice 92, p. Slušovice 763 15, IČO 00568571 
tel./fax: 57 798 33 06, internet: www.hrobice.cz, e-mail: hrobice@avonet.cz 

neprošlo jazykovou úpravou                N E P R O D E J N É                registrační číslo:   MK ČR E 14615 

Upozornění: Kdo nechce být uváděn ve společenské 
rubrice, nahlaste svůj nesouhlas na obecním úřadě. 

PŘIPRAVOVANÉ AKCE  

Naši jubilanti listopad - prosinec 2018 
 
 

Hanák Jan     92 let 
Březíková Marie   86 let 
Flórová Marie    83 let 
Nedbálková Marie   75 let 
Mudříková Josefa   75 let 
Daněk František   70 let 
Šťovíčková Marie   65 let 
Horák Petr    65 let 
Huňa Zdeněk    60 let 
Chmelař Radomír   60 let 
 

         Všem jubilantům srdečně blahopřejeme 
 

Úmrtí 
 

Javoříková Milena 
Šimeček Stanislav  

Čest jejich památce 
 

Nově narození 
 

Kuželová Anna 
 

Občané nově přihlášení k trvalému pobytu 
 

Bednařík Roman 
Skoumal Jiří 
 

Občané odhlášení z trvalého pobytu 
 

Petříková Miluše 
Slováčková Anežka 
Družba Lukáš 
 

Víte kdy 

se pije 

slivovice? 
 

Když je !!! 


